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Ady Endre:

Karácsony – Harang 
csendül...

Harang csendül,
Ének zendül,

Messze zsong a hálaének
Az én kedves kis falumban

Karácsonykor
Magába száll minden lélek.

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
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Áldott karácsonyi ünnepeket 
és sikerekben gazdag 

új évet kíván
Őry Péter polgármester 

és az önkormányzat!
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Lassan az év végéhez közeledünk. Az önkormányzat 
életében ez az egyik legsűrűbb időszak, hiszen az évet 
zárni kell, összegezni az elvégzett és elmaradt felada-
tokat. Ezzel párhuzamosan szükséges a jövő évet is 
tervezni, kitűzni a teendők fontossági sorrendjét. 

Jelen beszámolóban először a nagyobb beruházásaink-
ról adunk egy beszámolót. A községben több jelentős 
befektetést végeztünk el, ezek tervezett tevékenységek 
voltak és örülünk, hogy sikerült őket befejeznünk.

A halottas ház (ravatalozó) teljes tatarozása sikeresen 
lezárult. A tavalyi évben a tetőt cserétük le. Idén ere-
detileg csak az ablakokat és ajtókat akartuk cserélni, 
a végén viszont több kisebb forrásból, segítségből és 

a jó szándékú összefogásból teljes tatarozást vittünk 
végbe. Ez azt jelenti, hogy kicseréltük a teljes elektro-
mos hálózatot, gipszkarton mennyezet készült, új lám-
pák és kapcsolók lettek beszerelve, új a hangosítás is. 
Az épület be lett kamerázva, a hátsó helységet is újra 
csempéztük, minden vízszintbe lett hozva. A ravatalo-
zó bejárati ajtója teljesen nyitható, így az külső és belső 
teret össze tudjuk kötni. Külsőleg az alapok megerő-
sítése mellet elvezettük az esővizet, a falak lehálózva, 
új festést kaptak, a lábazatok pedig dísztéglával lettek 
kiemelve. A dísztégla az ablakok köré is került, illet-
ve márvány könyöklők lettek beépítve. A halottas ház 
teljes beltere az Esztergom melletti Süttő településen 
bányászott travertinnel (mészkő) lett burkolva.  A be-
ruházást a kormányhivatal 5000 euróval támogatta, az 
ajtókat egy vállalkozó térítette, a fennmaradó költsége-
ket pedig a község saját forrásból fedezte, mégpedig 
47 ezer euró összegben.

Nagy öröm számomra, hogy megépülhetett a multi-
funkciós műfüves pálya az iskola területén. A beruhá-
zás sikeresen lezajlott, ennek köszönhetően egy 40x20 
méteres sportlétesítmény áll a diákok rendelkezésére. 
Természetesen a községi sportklub is használhatja a 
létesítményt. A nagyközönség részére a tervek szerint 
szintén bérelhető lesz a pálya, ehhez még a bérleti és 
üzemeltetési szabályzatot el kell fogadnia az önkor-
mányzatnak, illetve biztosítani kell a személyi hátteret 
is. A pálya kapcsán egy újraélesztő berendezés is ren-
delkezésre áll. A pálya és az iskola területe is be lett 
kamerázva, ez nem volt a pályázat része. A sportpálya 
mellé viszont kültéri edzőgépek is ki lettek helyezve. A 
támogatást a Sportalapból nyertük el. A teljes beruhá-
zás közel 140 ezer eurót tesz ki, ebből 45 ezer a község 
hozzájárulása.

Az úgynevezett MH bontása. A templommal szembeni 
területen elkezdtük az életveszélyes állapotú MH épü-
let bontását, ami a napokban fejeződik be. Ez a beruhá-
zás az idei évre nem volt tervezve, viszont úgy alakult, 
hogy sikerült egy nagyon előnyös közbeszerzési árat 

POLGÁRMESTERI ÉRTÉKELÉS

Kritikus év elé nézünk
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kapnunk, így úgy döntött az önkormányzat, hogy bele 
vágunk. Az eléggé nyilvánvaló volt, hogy a terület élet-
veszélyes, az oda feketén bejárókra bármikor rádőlhet. 
Emellett egyre több illegálisan lerakott hulladék került 
be az udvarra. Egyszerűen eljött a rendrakás ideje. 
Szeptemberben indult a bontás, mely már véget is ért, 
amit lehetett újrahasznosított a bontó vállalat. Várha-
tóan 70 ezer eurót tesz majd ki az elvégzett munkáért 
a számla. Többen kérdezték, hogy mi lesz a területen. 
Egyelőre csupán rend. A terjedő híresztelésekkel ellen-
tétben el tudom mondani, nincs tervben a területen bér-
lakás vagy más lakóingatlan építése.

Északi lakóterület. Az év egyik legnagyobb beruházása 
az északi lakóövezet kiépítése. Itt is fejeződnek be a 
munkálatok. Napokkal ezelőtt le lettek aszfaltozva az 
utcák. Nyilván kész a teljes infrastruktúra, kezdődnek 
a koaludációs ügyintézések. Újra megtapasztaltuk, 
hogy évek kellenek az engedélyek beszerzéséhez. A 
területen lévő építési telkek esetében, az eladást az 
önkormányzat pontozásos rendszer szerint alapozta 
meg. Külön szeretném kiemelni, hogy a számvizsgáló 
is jelezte, hogy ilyen típusú beruházás esetén, a törvé-
nyi szabályozás szerint, kizárólag a község lakosainak 
lehet értékesíteni az építési területet. A beruházáshoz 
az idei évben még közel 600 ezer eurót ki kell fizetnünk, 
a forrás természetesen rendelkezésünkre áll. A jövő év-
ben pedig az idén elmaradó, egysávos összekötő utat 
kell megépítenünk. Ezt tehát 2025-re kerül át. 

A község még egy útszakasz építését oldotta meg, 
ez pedig a Náray György utca, ahol a focipálya előtti 

szakasz a község tulajdona. Itt két magánút épült, me-
lyeket bekötöttünk a községi utcára. Ez 25 ezer eurós 
községi forrást igényelt.

A község az idei évben visszavásárolta a volt kuglizó 
épületét. A cél a kultúrház környékének rendezése lesz, 
a terület kinyitása, illetve parkolók kialakítása.

A 2025-ös tervek tekintetében az eddig előkészített 
projekteknél szeretnék pénzre pályázni. Ilyen az isko-
lai konyha, az erzsébeti földút helyett bicikliút építése, 
esetleg a templom előtti térrel való foglalkozás. A Kör-
nyezetvédelmi Alapba be van adva a tornaterem tataro-
zásának kérelme, de lassan két éve várjuk a döntést. 
Ami biztos, ahogy az elmúlt évtizedekben, és most is, 
minden lehetőséget kihasználunk a község fejlesztésé-
re, szépítésére.

Azt is pontosan el kell mondani, hogy a 2025-ös év 
pénzügyileg kritikus lesz az önkormányzatokban. Az 
állam átalakítja a falvak támogatását.  Az óvodák mi-
att pénzügyi elvonások lesznek. Közben a 3 százalékos 
áfaemelés a község kiadásait is emelni fogja. Drágább 
lesz a szemét elvitelének díja, több a villanyszámla, és 
az egyéb költségek is jelentősen emelkednek. Például 
a szemét lerakati díja is nagyjából 25 százalékkal emel-
kedik. A bevétel bizonytalanul lefele, a kiadások pedig 
stabilan felfelé mennek. Ez azt jelenti, hogy a növekvő 
kiadásokat a községnek is ki kell fizetni a megszabott 
összegben, azaz fel kell vinnünk pl. a szemétdíjat, illet-
ve a helyi adókat. Minden tekintetben egy kritikus év 
elé nézünk.

Őry Péter, polgármester
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Ezek voltak az elmúlt időszak kulcsszavai. Természe-
tesen pár gondolat erejéig bővebben is beszámolunk a 
mögöttünk álló pár hónapról.

A nyári szünetet szokásosan a Nyári kézműves napok 
névre keresztelt programmal indítottuk.  Idén is nagy 
volt az érdeklődés, a helyi focipályát gyerekzsivaj, al-
kotó jókedv, szorgos felnőttek csapata népesítette be, 
köszönjük Nagy Róbertnek, hogy már sokadszor élvez-
hetjük a helyi sportszervezet vendégszeretetét. Idén az 
Olimpia jegyében zajlottak a programok, versenyek.  Az 
öt nap alatt nagy hangsúlyt fektettünk a szabad játék 
mellett a mozgásos elfoglaltságokra, valamint az is-
meretterjesztésre is.   A zárónapon az időjárás ugyan 
beszorított bennünket a kultúrház falai közé, de ez sem 
szegte a gyerekek és a vezetők jókedvét. A táborozó 35 
gyerekkel 7 vezető foglalkozott. A kezdetek óta a Já-
tékvár valamennyi foglalkozása díjtalan, így volt ez idén 
is. Támogatók, szülői adományok és önkéntes vezetők 
teremtik meg évről évre a színvonalas programot. Elkö-
telezettjei vagyunk legalább a kis közösségünkben az 
esélyegyenlőségnek, egymás segítésének megterem-
tésében. A már említett helyi sportszervezeten kívül a 
helyi vöröskereszt alapszervezetével ápolunk kimagas-
lóan jó kapcsolatokat, így az ő foglalkozásaik is színe-
sítették a programot. Köszönet Nagy Jutka néninek és 

Élmények, játékos 
tanulás, mese 
vidám dalolás…

Kiss Erzsikének a 
bemutatóért.  Helyi 
kézműves alkotók is 
évről évre felajánlják 
önzetlen segítsé-
güket, így ebben az 
évben Nagy Erzsé-
betnek tartozunk 
köszönettel, aki a 
makramé és egyéb 
csomózós techni-
kákkal ismertette 
meg a gyermekeket. 

Az őszi évadot már hagyományosan októberben kezd-
tük az őszi foglalkozással, ahol vendégünk volt Méry 
Bea felvidéki mesemondó. Igényes műsorral nemcsak 
szórakoztatta, de nevelte is a kicsiket, nagyokat a mese 
és anyanyelvünk szeretetére, használatára. A teremben 
történtek csinosítások, melyet a gyerekek azonnal ész-
re és birtokba vettek. Csodaszép új szőnyeget, fotelt, 
kisasztalt és székeket kaptunk, ezúton is hálásan kö-
szönjük a magát megnevezni nem kívánó csütörtöki 
támogatónak. 

Novemberi foglalkozásunkat szintén vendégprogram-
mal tarkítottuk, évről-évre visszajár közénk alkotni Mik-
lós- /Hamar/ Jutka, így a kosárfonásnak már vannak iga-
zi mesterei is a gyerekek körében. 

December már ünnepi hangulatban köszöntött be hoz-
zánk. Vásároztunk, december 7-én Adventi ünnepváró 
foglalkozást tartunk, melynek vendége lesz a Glamour 
zenekar, a Hull a pelyhes interaktív gyerekműsorával. 

Bízunk abban, hogy nemcsak az elmúlt pár hónap, de 
a mögöttünk álló 21 év is színes foltja- programja volt 
Csallóközcsütörtök életének.  Köszönet érte a polgár-
mester úrnak, az önkormányzatnak, az éves támoga-
tásért, az iskola vezetésének a teremért, de mindene-
kelőtt az önkénteseknek, a szülői támogatásoknak, 
mert az ő munkájuk, támogatásuk nélkül nem tudtunk 
volna működni. 

Hálával a szívünkben kívánunk mindenkinek áldott ün-
nepvárást.  

Sill Zsuzsa, a Játékvár Játszóház vezetője

KÖZÉLET
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A nyugdíjas – klubban a tavasz a gyerekek körül forgott 
címmel, beszámoltam a szervezet 2024 első félévi gaz-
dag tevékenységéről - kezdte értékelését Kállay Károly a 
helyi nyugdíjas szervezet elnöke, bemutatva a klub má-
sodik féléves tevékenységét.

Majd kifejtette: júliusban aktívan részt vettünk a falunap 
rendezvényén, ahol asszonyaink a hagyományos rétes 
sütéssel és egyéb finomságokkal kedveskedtek az akci-
óra kilátogató vendégeknek.

Szeptemberben egy nagyon jól sikerült egynapos kirándu-
láson vettünk részt Gútán (Kolárovo). Érkezésünk után a 
rózsakertben megtekintettük az elhurcolt, deportált gútai 
lakosok emlékművét, majd a római katolikus Nagyboldo-
gasszony templomot, ahol a helyi plébános úr tartott egy 
nagyon érdekes előadást. Úti célunk további állomása a 
Vízimalom volt. Megtudtuk, hogy az eredeti malom 1920-
ban épült, 1945-ig működött, amikor rejtélyes körülmé-
nyek között leégett. Újjáépítése 1982-ben fejeződött be, 
1995-ben a gútai természetvédők tulajdonába került, ek-
kortól már nemzeti kulturális örökségnek számít.

Októberben, az idősek iránti tisztelet hónapja keretében 
ünnepi találkozón köszöntöttük a jubiláló tagjainkat, vi-
rággal és kis ajándékkal kedveskedve nekik. Az ünnepi 
találkozón Őry Péter, a falunk polgármestere is köszön-
tötte tagjainkat.  Az év folyamán szervezetünk 14 tagja 
gyógyfürdői kezelésen vett részt.

Novemberben tagjaink 
képviseltették magukat az 
adventi koszorú elkészíté-
sében. Aktívan bekapcso-
lódtak a karácsonyi vásár 
feladataiba, ezzel is emelve 
a rendezvény színvonalát.  
A 2024-es évtől az előszil-
veszteri vidám, zenés buli-
val köszöntek el a nyugdíjas 
klub tagjai, amely iránt hatal-
mas volt az érdeklődés.

Aktív jövő év vár a 
nyugdíjasokra

Mi vár a nyugdíjas klub tagjaira a jövő évben?

A 2025-ös évet az évzáró tagsági gyűléssel kezdjük, ame-
lyen jóváhagyjuk szervezetünk céljait. Már most elárulha-
tom, hogy 2025 június 1 - 4. között élménydús kirándu-
lást szervezünk tagjaink számára a csodás Hortobágyra. 
Szállás Hajdúszoboszlón az elegáns Aurum szecessziós 
szállodában lesz. A programokról szólva lesz szekerezés 
a Hortobágyon, alföldi és tokaji borok kóstolója, városné-
zés Debrecenben, sztárvendég Postás Józsi.  Bővebb in-
formációért igény esetén, kérem keressenek engem. Je-
lentkezni legkésőbb 2025. január 20-ig lehet az az előleg 
befizetésével együtt. 

Szeretném megköszönni a szervezet vezetőségének, 
az ellenőrző bizottság tagjainak, az aktív tagjainknak 
az egész évi munkát. Támogatóink hozzájárulását sike-
res tevékenységeink színvonalának az emeléséhez. Kü-
lön köszönet falunk polgármesterének, az önkormány-
zatnak és a községháza alkalmazottainak az egész évi 
együttműködésért. 

Kívánok a kedves olvasóknak áldott, békés karácsonyi ün-
nepeket és sikerekben gazdag új évet!

KÖZÉLET
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A Csemadok Csallóközcsütörtöki Alapszervezete tevé-
keny évet zárt. A hagyományosnak mondható március 
15-i megemlékezés után minden energiánkat a III. Hagyo-
mányőrző Nap szervezésére fordítottuk, amely már szin-
tén hagyományosan a nyári népi tradíciókat felelevenítő 
rendezvényünk. Ennek megfelelően, hála társszervezőnk-
nek, a Szent Jakab polgári társulásnak újra izzott a falu 
kemencéje és sültek a kenyerek és egyéb finomságok, 
népzenével és táncházzal ünnepeltük a nyár beköszöntét, 
a gyerekeknek pedig egy klasszikus vásári bábelőadást 
mutattunk be. A csütörtökiek így együtt léphettek be a 
nyári forgatagba, és ehhez meg is adtuk az alaphangot. 

A horgászklub vezetője Nemec János a klub tevékeny-
ségét összegezve elmondta, hogy az évzárón megbe-
szélt programokat a nyár folyamán sikeresen és ered-
ményesen megszervezték.
Az április 30-án tűzoltókkal közösen a hagyományos 
májusfa állítást követően a gyerek horgászversenyt Jó-

Az év másik nagy rendezvénye a Csütörtöki Színházi Évad 
következő előadása, az Egy óra múlva itt vagyok volt, 
amelyet a Pódium színház vitt színpadra novemberben. 
Az előadás teltház mellett zajlott. A közönség egy ferge-
teges vidám estét tölthetett nálunk és náluk jobban talán 
csak a fellépők élvezték az előadást, amit az is bizonyít, 
hogy az előadás után a büfében még koccintottak egyet 
a nézőkkel. Az év utolsó csemadokos rendezvénye pedig 
mára már szintén hagyományosan a karácsonyi vásár, 
amelyen 2024-ben sem hiányozhatott a Csemadok kuc-
kója. A karácsonyvárás kezdetén mi sem lenne jobb, mint 
a közösséggel együtt tölteni egy szép napot?
Az új évbe nagy energiával kell belépnünk, ugyanis jön 
a Csemadok egyik legnagyobb rendezvénysorozata, az 
első teljes színházi évad, amely egész 2025-ben zajlik 
majd öt előadással:
• Január 11. – Rejtő Jenő est (Révisz)
• Március 23. – Az élet egy kabaré (Éles-szín)
• Május 11. – A Latabárné fia (Peller Károly)
• Szeptember 28. – Lélekablak, a szabadság ára (Réka-

si Károly)
• Novemberben pedig egy később pontosított dátumon 

érkezik a kassai Thália Színház az Indul a bakterház 
című darabbal.

Az előadásokra éves bérlet már váltható. Karácsonyi 
ajándéknak is tökéletes. Reméljük, hogy velünk tartanak 
ezen a nagy színházi utazáson és egyéb rendezvényein-
ken is 2025-ben is.

kán szervezték meg Gyereknap alkalmából, június 1-én. 
A 21 résztvevő közül Baráth Juditka volt a legeredmé-
nyesebb 60,5 kg összsúllyal kifogott ponttyal, második 
Varga Lacika és a  harmadik Nemec Noel lett. A legna-
gyobb halat Varga Lacika fogta, ami 13 kg volt. A népes 
mezőny remek felszerelésekkel, ám annál is nagyobb 

Teljes színházi évaddal jelentkezik 
2025-ben a CSEMADOK

A természetben és a közösségben 
töltött idő jelentősége

KÖZÉLET
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Az idei vadászszezon eddig kiemelkedő eredményeket 
hozott a vadásztársaság számára, miközben továbbra is 
szembesülnek a vadgazdálkodás változó kihívásaival. A 
vadászszezon az apróvadak esetében január 15-ig tart, 
és a közös munka, valamint a gondos tervezés kulcssze-
repet játszik a sikeres lebonyolításban.

Közös erővel a sikerért
A vadásztársaságok rendszeresen együttműködnek, 
hogy megfelelő létszámú csapatok álljanak rendel-
kezésre a vadászatokhoz. „Egyedül tíz emberrel nem 
lehet igazán vadászni, csak sétálgatni”, jegyezte meg 
egy Berger János, a Csallóközcsütörtöki Barátság 
Vadásztársaság elnöke. A hajtók és vadászok össze-

hangolt munkája 
elengedhetetlen a 
hatékony vadgaz-
dálkodáshoz.

A természet kihívásai
A mezőgazdasági 
műveletek gyakran 
jelentős változáso-
kat idéznek elő a vadak élőhelyein. „Ha egy nagy terü-
leten felszántják a földet, a vadak elvándorolnak, mert 
az élőhelyük élhetetlenné válik”, magyarázta az elnök. 
Ezért a tervezés és a vadak mozgásának figyelemmel 
kísérése folyamatos kihívást jelent.

Eredményes vadászszezon 
A közösség és természet harmóniája

vidámsággal és a természet szeretetével és tiszteleté-
vel érkezett a horgászversenyre. Az együtt töltött idő 
nemcsak a versenyzésről, hanem a barátságról, a közös 
értékekre épülő kalandról is szólt. Ugyanakkor persze a 
fényes érmek és a részvételért járó ajándékok mosolyt 
csaltak a gyerekek arcára. Mégis a felnőttek elismerő 
szavai jelentették számukra a legtöbbet. A horgászklub 
vezetése a gyerekeknek a belépőt és a frissítőt díjmen-
tesen szolgáltatta.
Felnőtt horgászverseny idén először Pozsony-
ban-Récsén, a halas tavon volt megszervezve július 20-
án, ahol 101 kg összsúllyal Baráth Tomi nyert. Második 
helyen Putz Csaba, (89,5 kg) a harmadikon Nemecz Tóni 

(56,5 kg) végzett. A felnőtt verseny jellemzője volt, hogy 
fiatalabbak és idősebbek mérték össze tudásukat, s a 
férfi versenyzők többnyire asszonyi kísérettel érkeztek a 
versenyre. A mérlegelés büszkeségre adott okot, hiszen 
nemes és nagyméretű halak kerültek kifogásra. 
A Családi napot hagyományosan a nagyfödémesi Eko-
park-Relaxban szervezték meg, ahol idén negyvenen 
voltak. Itt lehetőség volt sütésre, főzésre, horgászásra, 
sátorozásra, focizásra és egyéb szórakozásra. A közös 
időtöltés, a pihenés összekovácsolja a közösséget, 
erősíti a családi kapcsolatokat és a természet szerete-
tét fiatalban és felnőttben egyaránt. A klub horgászver-
senyét és az érte járó nagy kupát Simko Denisz nyerte.

KÖZÉLET
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Fókuszban a fenntarthatóság
Az apróvad-állomány – különösen a nyúl és a fácán – 
megőrzése és gyarapítása kiemelt cél. Az intenzív me-
zőgazdasági gyakorlatok és vegyszerhasználat azonban 
évtizedek óta csökkentik ezeknek a fajoknak az állomá-
nyát. A vadásztársaságok ezért saját nevelésű nyulakat 
is telepítenek, hogy megőrizzék a populációt.

Pozitív eredmények
Az idei év a szakemberek szerint az elmúlt 15 év egyik 
legjobb szezonja. A vadak számára törvényileg bizto-
sított, kötelezően érintetlenül hagyott területek Berger 
János véleménye szerint meghozták gyümölcsüket, és 
egyre kedvezőbb életfeltételeket teremtenek a vadak 
számára.

A munka nem áll meg
A január közepén véget érő vadászszezon után sem szű-
nik meg a vadászok tevékenysége. A vadak téli etetése, 
az élőhelyek fenntartása, valamint az új vadászterületek 
kialakítása a szezon végeztével fontos feladat. „A vadá-

szat nem csupán hobbi, hanem egész éves, folyamatos 
munka.” - hangsúlyozta az elnök.

A közösség és természet védelmében 
Bár a vadásztársaságoknak gyakran meg kell küzdeniük 
a vadászattal szemben kialakult előítéletekkel, a céljuk 
a fenntartható gazdálkodás és a természeti egyensúly 
fenntartása. Az elhivatott munka eredményeképpen az 
idei szezon eredményei nemcsak a vadászok, hanem a 
helyi közösség számára is fontos értékeket képviselnek.

A helyi Vöröskereszt szervezete az idei évben is aktí-
van hozzájárult a közösség életéhez. Podobek Judit, a 
szervezet elnöke elmondta, hogy a nyári akciót köve-
tően november 9-én megszervezték a Véradók Emlék 
délutánját. Az eseményre meghívást kaptak a korábbi 
véradókat, akik életkoruk vagy egészségi állapotuk mi-
att már nem lehetnek aktívak, valamint a szervezet egy-
kori vezetőségi tagjait is.
Az ünnepség során elismerésben részesült bronzérmes 
véradójuk, Kolláth Zoltán, aki a szervezet ajándékát és 
a bronzérmet vehette át. Az elismerést Kállay András, a 
település képviselője adta át a közösség nevében.
A helyi Vöröskereszt a rendezvényen az idei év első vé-
radóit is köszöntötték, akik Hamarová Ružena és Marák 
Róbert voltak.
Az ünnepi időszak előtt idős és beteg személyek meglá-
togatását is tervezik, ahogy azt az előző években is tet-
ték. Hagyományosan közel 15 idős és beteges személyt 

keresnek fel ebben az időszakban, hogy gondoskodásu-
kat kifejezzék.
A szervezet jövő évi tervei között szerepel egy mobil vé-
radás megszervezése, amelyre 2025. január 17-én kerül 
sor, a helyi kultúrházban, 8 és 11 óra között. Ide minden 
kedves segíteni vágyó személyt szeretettel várnak!

A Vöröskereszt helyi szervezetének 
eseményei és tervei

KÖZÉLET
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Az újraélesztő berendezés regionálisan nyújthat segít-
séget az életveszélyes helyzetbe kerülő személyek ese-
tében, mivel állomásunk bekerült egy központi riasztási 
rendszerbe, így szükség esetén gyorsan és hatékonyan 
tudunk reagálni a vészhelyzetre. 

Az év során 12 bevetésen vettünk részt, amelyek között 
tűzesetek, vízszivattyúzások és állatmentések szere-
peltek. Ilyenkor a polgármestertől vagy az irányító köz-
ponttól egy applikáción keresztül kapja meg a csapat 
minden tagja a bevetésre való felszólítást. Illetve azt 
is, hogy milyen eseményhez hívnak minket. A felhívásra 
mindenki egyénileg reagál, amit a többiek is látnak és 
a tűzoltószertárnál van ilyenkor a találkozó. Ahova na-
gyon rövid időn belül képesek vagyunk megérkezni és 
szervezetetten elindulni.

Önkéntes tűzoltóként szabadidőnkben, belső indít-
tatásból látjuk el feladataikat, jó érzés, hogy hozzá 
tudunk járulni a lakosság biztonságérzetéhez. Kép-
zettségünk, felszerelésünk elengedhetetlen része a 
feladatvállalásunknak, ezért köszönjük a polgármester, 
az önkormányzat és a támogatóink nagyvonalú támo-
gatását, akik hozzájárultak az éves munkánk sikeréhez. 
Reméljük, jövőre is hasonló lendülettel folytathatjuk te-
vékenységünket!

Az idei évben számos esemény és gyakorlat színesí-
tette a tűzoltóságunk mindennapjait. Az év elején egy 
40 órás egészségügyi képzéssel kezdtünk, ahol az új-
raélesztési technikákat és a vészhelyzeti jelentési fo-
lyamatokat gyakoroltuk. Ez a tudás elengedhetetlen a 
hatékony bevetésekhez, hiszen a gyakorlat nehezebb 
körülményei készítenek fel az éles helyzetekre.

Tavasszal egy nagyszabású gyakorlaton vettünk részt, 
amelyet a környékbeli szervezetekkel és a pozsonyi civil 
védelemmel közösen szerveztünk. A 70 résztvevő külön-
böző kihívásokon dolgozott együtt, mint például vízfelüle-
teken történő mentés, erdei keresés vagy elsősegélynyúj-
tás. A gyakorlatok során begyakoroltuk a kommunikációt, 
a csapatirányítást és a sérültek transzportját, hogy vész-
helyzetben hatékonyan tudjunk cselekedni.

A közösségi programok sem maradtak el: májusban 
majálist szerveztünk az iskolaudvaron, gyereknapon 
bemutatót tartottunk, és iskolában népszerűsítettük 
a tűzoltók munkáját. A gyerekek nagy érdeklődéssel 
fogadták a bemutatókat, melyekkel reméljük, sikerült 
néhányukat a tűzoltói hivatás felé terelni.

A csapatépítés jegyében egy balatoni kirándulást is 
szerveztünk, amelyen önkénteseink és családjaik vet-
tek részt. A közös pihenés erősítette a csapatszelle-
met, miközben lehetőségünk volt egy kicsit kikapcso-
lódni a mindennapi teendők mellett.

Mindemellett új eszközöket szereztünk be, például egy 
újraélesztő berendezést és egy egészségügyi táskát. 

9

Éves beszámoló Nagy Anaklét 
tűzoltóparancsnoktól

KÖZÉLET

Csallóközcsütörtök leghosszabb emlékezetű lako-
sa Kállay György, aki december 2-án töltötte be a 
100. életévét. Egészségben gazdak éveket kívá-
nunk a helyi önkormányzat, a községi hivatal, va-
lamint a helyi közösség nevében is!
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A Felvidéki Motoros Szervezet idén 
szeptember alakult meg, székhelye 
itt van a községben, az elnöke pedig 
Lépes Lajos. A baráti társaságot egy 
nemes cél formálta civil szervezetté. 
Erről beszélgettünk.

Mit lehet tudni Önökről?
Szervezetünk azzal a céllal alakult, 
hogy segítséget nyújtson a rászoruló, 
ártatlan gyermekeknek. Alapítói Za-
kály Lajos, Zakály Mária, Lépes Mária 
és Lépes Lajos, valamint csatlakozó 
tagjaink, Noszek Lajos, Dudok Tímea, Kovács Norbert 
és Horváth Iveta, mind egy hit, egy remény és egy elkö-
telezett érzés vezérelte, hogy jobbá tegyük a világot a 
legkisebbek számára.

Miért alakultak meg?
Egy személyes tapasztalat adott nekünk erőt és hitet. 
Egy családi nehézség során tapasztaltuk meg a közös 
ima és a hit erejét, amikor az unokám Lea, idő előtt szü-
letett meg, de csodálatos módon a koraszülöttség el-
lenére egészséges gyermekké cseperedett. Ekkor szü-
letett meg bennünk az elhatározás, hogy másoknak is 
segíteni akarunk.
Hosszú előkészületek után 2024. 
szeptember 20-án, a belügy enge-
délyével alakultunk meg. Az ala-
kuló ülésen Őry Péter polgármes-
ter úr és Masicza Róbert esperes 
úr is megtisztelte jelenlétével 
szervezetünket.

Mi a küldetéstudatuk, kiemelt te-
vékenységük?
Magyar keresztény motoros szer-
vezetként célunk az anyagi javak 
(pénz, ruházat, játékok) gyűjté-
se és adományozása rászoruló 
gyermekeknek. Rendezvények 
szervezése, mint motoros talál-
kozók, Mikulás-akciók, karácso-

nyi vásárok, túrák. Egyszerűen úgy 
érezzük szeretnénk mosolyt csalni a 
gyermekek arcára, reményt nyújtani 
nekik, és megmutatni, hogy a világ 
jobb lehet.

A motorosok figyelemfelkeltő jelké-
peket használnak…
Igen, nekünk is van címerünk, a máltai 
kereszt angyalszárnyakon, mely hiva-
tásunkat és hitünket szimbolizálja. A 
Szűz Mária és a Kis Jézus ábrázolás 
arra emlékeztet minket, hogy ők ad-

ják az erőt munkánkhoz. Törekszünk maradandót és 
egyedit alkotni a gyermekek érdekében. Himnuszunkat 
Puss Tomi, a PHOENIX RT zenekar tagja írja, melyet 
már izgatottan várunk. Inspirációt merítünk a Zsigárdi 
Highland Moto Team példájából, akikkel testvéri kap-
csolatot szeretnénk ápolni.

Hogyan lehet Önökhöz csatlakozni?
Minden motorost és robogóst szívesen látunk köreink-
ben, akik osztoznak küldetésünkben. Nyitott szívvel 
várjuk a csatlakozók, a támogatók jelentkezését. Te-
gyünk együtt a boldog gyermekekért!

A rászoruló gyermekek támogatása a 
motoros szervezet célja

KÖZÉLET
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vesznek a légiósaink. Úrnap-
kor kültéri oltárt készítünk vi-
rágokból, az úrnapi körmenet 
egyik állomására.
Évente kétszer meglátogatjuk 
az Idősek otthonát, Bősön. 
Március 18-án Keresztutat tar-
tottunk a lakóknak, utána aga-
péval kínáltuk őket. Az úszori 
pékségből vittünk nyolcvan 
darab friss muffint, amit a sze-
mélyzet szolgált fel nemcsak a jelenlévő, hanem a keresz-
túton részt venni nem tudó lakóknak is. 
A második látogatásunk az ádventi időben történik, 
amelyre idén is készültünk. Terveink szerint december 
10-én.  Ilyenkor ádventi délutánt tartunk. Kultúrműsorral 
készülünk, mindig segítségül hívunk egy énekkart vagy 
énekest. Tavaly a békei énekkar volt, idén a helyi templo-
mi énekkart kértük fel egy kis műsorra. Gyűjtést is tartot-
tunk november 10-től december 8-ig az idősek otthona, 
és a helyi rászoruló családok részére. Ezekből az adomá-
nyokból az idősek otthona részére nyolcvan személynek 
készítünk kis ajándékot, amelyet a műsor után kézbe kap-
nak. A többi adományt gyümölcsöt, élelmiszert, higiéniai 
eszközöket az igazgató úrnak adjuk át, amelyeket fokoza-
tosan kapnak meg a lakók, illetve használnak fel. Ilyenkor 
a légiósok nagy szeretettel sütik a házi süteményeket, és 
a látogatás végén megkínáljuk vele az otthon lakóit. 
A karitatív tevékenységünk a helyi rászoruló családok 
megsegítésére is kiterjed. A karácsonyi gyűjtésből szá-
mukra is készítünk csomagokat, amelyeket karácsony 
előtt osztunk szét. Húsvétkor pedig a plébánia által ösz-
szegyűjtött adományokat az „Önmegtagadás gyümöl-
csei” címszó alatt, segítettünk csomagokba rakni és 
szétosztani a plébános úrral a rászorulóknak. Tavaly ka-
rácsonykor 17 helyre, az idén húsvétkor pedig 20 helyre 
vittünk szeretetcsomagot. 
Kívánunk Csallóközcsütörtök lakóinak áldott, békés ka-
rácsonyi ünnepeket! Mindenkit nagy szeretettel várunk 
sorainkba, aki elhivatott a jóra és szeretne Szűzanya ka-
tonája lenni.

Podobek Erzsébet, a Mária Légió elnöke

Légiónk 2006. szeptember 30-án alakult. A Szent Jakab 
plébánia mellett működő katolikus szervezet vagyunk. A 
nevünkből is adódik légiósok, katonák a Szűzanya kato-
nái vagyunk. Feladataink közé tartozik az idős, beteg és 
elhagyatott emberek látogatása, lelki vigasz nyújtása a 
hozzánk fordulóknak, agitálás a szentgyónáshoz való já-
ruláshoz és a szentségek felvételére, lelki programok és 
zarándoklatok szervezése. 
Hogyan segítünk az embereknek? Egész évben felku-
tatjuk, felkeressük a beteg vagy elhagyatott embereket. 
Tagjaink meglátogatják őket, lelkivigaszt nyújtanak nekik 
telefonon vagy személyesen. Engedélyükkel vagy kéré-
sükre elküldjük hozzájuk a plébános urat, aki szentgyó-
násban és a szentségek felvételében részesíti őket. Ez 
főleg a húsvéti és a karácsonyi időszakban történik. 
Lelki programokat szervezünk. Minden évben szeptem-
ber 15-én, az idén szeptember 17-én tartottunk meg-
emlékezést-imaórát a Fájdalmas Szűzanya szobornál a 
helyi temetőben. Zarándoklatokat szervezünk: március-
ban Győrbe a Könnyező Szűzanya ünnepére mentünk, 
májusban tagjaink Máriacellbe zarándokoltak a plébáni-
ával, júniusban és szeptemberben Bacsfa-Szentantalra, 
a Könnyező Szűzanya búcsújára és a Kisboldogasszony 
ünnepére autókkal mentünk, ahol részt vettünk a gyer-
tyás körmeneten is. Augusztusban a már hagyományos 
Szent István ünnepére Pozsonyba, a Szent Márton-dóm-
ba szerveztünk autóbuszos zarándoklatot. Októberben 
Máriavölgybe a „Magyarok Nagyasszonya” ünnepére két 
autóbusszal mentünk. Novemberben pedig Nagyszom-
batba szintén autóbusszal indultunk, mégpedig kettős 
zarándoklatra. A nagyszombati novénára, ahol Erdő Péter 
bíboros úr volt a magyar szentmise főcelebránsa, majd 
pedig a szentmise után, megkoszorúztuk a falunkban 
szolgált neves plébánosunk Náray György sírhelyét, mű-
ködésének 350. évfordulója alkalmából.
Tagjaink rendszeresen gondozzák és rendben tartják a Pi-
éta-szobor körül lévő parkot és a Nagy Kereszt környékét. 
Brigád munkát szervezünk évente többször is. Ilyenkor ki-
gyomláljuk a parkot, visszavágjuk a bokrokat, újakat ülte-
tünk a kiszáradtak helyére. Tavasszal és mindenszentek 
előtt virágokat ültetünk a virágtartókba. Rendszeresen 
elhordjuk a kiégett mécseseket és az elszáradt virágo-
kat.  A templom körüli park rendbe tételében szintén részt 

A csallóközcsütörtöki Mária Légió 
munkásságáról a 2024-es évben

KÖZÉLET
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Goliaš Erika, a csallóközcsütörtöki óvoda igazgatója 
egy eredményes évre tekint vissza, amelyben nem-
csak a gyermekek fejlődése, hanem az óvoda közös-
ségének minden tagja számára fontos élmények és 
pillanatok is születtek.

Nyílt nap az óvodában
Már második éve rendezték meg a családi nyílt na-
pot, amelyen az óvodába járó gyermekek és szüleik, 
az óvoda iránt érdeklődő családok, valamint azok a 
családok is részt vettek, akiknek már be volt adva a 
kérvénye az óvodai felvételre. A rendezvény célja az 
volt, hogy a résztvevők ismerkedhessenek egymással, 
az óvodai környezettel, a tanítókkal és közösen részt 
vehessenek a programokon. Idén a háromévesek szá-
mára bábelőadást szerveztek, a további programok 
között szerepelt arcfestés, ugrálóvár, és ételkészítés. 
A kreatív foglalkozásokat, amelyeket korábban az 
óvónőkkel tartottak, idén nem rendezték meg, helyet-
te hot dogot, muffinokat és limonádét készítettek a 
rendezvényre. A rendezvény keretében gyűjtést szer-
veztek egy beteg kisfiú számára. A hot dog és muffin 
árusításából, valamint a bálba gyűjtött adományokból 
összegyűlt pénzt a családnak adták át, hogy ezzel tá-
mogassák Dávid gyógyulását.

Nyári programok
Idén is voltak élő mesefigurák, köztük Sky és Chase, 
akik nagy népszerűségnek örvendtek, majd a három-
éveseknek a Kabóca Színház tartott előadást a Csepe-
redő program keretében, amelynek vezetője Hideghéty 
Herics Mónika.
Ezt követően a nyugdíjas klub elnöke hívta az óvodáso-
kat egy összejövetelre, amit a futballpályán tartottak. Az 
eseményen a gyerekek kisebb műsort adtak elő, amiért 
a nyugdíjasoktól ajándékokat kaptak. 
Június első hetében az év végi kirándulást Veszprém-
ben, az Állatkertben szervezték meg. Két busszal, majd-
nem teljesen megtöltve indultak útnak, és bár az út 
hosszú volt, megérte, mert az állatkert csodálatos volt. 
A szülők is elmondták, hogy gyönyörű, és biztosan visz-
szatérnek a családok is, hiszen az idő rövidsége miatt 
szinte lehetetlen mindent megnézni egy látogatás alatt. 

Nagyon sikeres és élvezetes kirándulás volt, ahonnan él-
ményekkel telve tért haza kicsi és nagy.
A gyereknap hetében tartották az ötödik alkalommal 
megrendezett indiános gyereknapot. A gyerekek már 
reggel indiánnak öltözve érkeztek, majd minden cso-
port kapott egy térképet, amely alapján különböző ver-
senyfeladatokat kellett teljesíteni. A feladatokat belső 
terekben és az udvaron is megoldották, végül kincske-
reséssel zárták a napot. A gyerekek az utasításokat az 
óvónőktől rímes versben kapták, és a kincs megtalálá-
sa után édességgel várták őket. Nagy élvezettel vettek 
részt a feladatokban, és minden évben izgatottan vár-
ják a következő alkalmat. Az esemény olyan jól sikerült, 
hogy a gyerekek másnap is érdeklődtek, mikor lesz a 
következő indiános gyereknap.
Június végén megrendezték a ballagást, ahol tíz gyer-
mek búcsúzott az óvodától. A ballagás a nagycsoport 
előtt zajlott, a gyerekek műsort adtak elő, majd közösen 
fényképezkedtek egy szép díszlet előtt. Torta, zene és 
tánc szórakoztatta a résztvevőket, a helyszínt pedig a 
szülők segítségével díszítették ki, hogy méltó legyen 
az eseményhez. Az igazgatónő beszámolója szerint 
minden ballagás felejthetetlen. Pályafutása során meg-
tapasztalta, hogy a gyerekek nyomot hagynak az emlé-
kezetében, s több év távlatából is vissza tud emlékezni 
egy-egy arcra, keresztnévre. Vannak visszalátogató gye-
rekek is, akik örömmel emlékeznek az óvodás évekre és 
szeretetetükről biztosítják korábbi nevelőiket. 
Június végén kiadták a negyedik óvodai újságot, amely 
évről évre bővül és fejlődik. Idén különösen szép és sok-
oldalú lett, így ezt a hagyományt a jövőben is folytatják. 
A szülők olvasnivalót találhatnak benne, míg a gyereke-
ket feladatlapokkal, mesékkel és egyéb érdekességek-
kel szólítják meg. 
A nyári óvoda az első három hétben üzemelt igény szerint.

A csallóközcsütörtöki 
óvoda eseményei

OKTATÁS
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Az új tanév 
A szeptemberi nyitás zökkenőmentesen zajlott, mialatt 
egy kiscsoporttal és két nagycsoporttal indult az új tan-
év.  A kis csoportban azok a gyerekek maradtak, akik 
tavaly januárban vagy májusban csatlakoztak, és ősszel 
izgatottan várták az új gyerekek érkezését.  
Szeptemberben sikerült elintézni a Tejprogramot az óvo-
dában, a Rajon keresztül, így most már az óvodások is 
kapják a break- tejitalt.
Az óvodában is működik a LEGO oktatás, ami idén annyi-
ban változott, hogy az eddig délutáni kör helyett beépí-
tették a délelőtti nevelési oktatásba. Az eddigi tapaszta-
latok azt mutatják, hogy ez sokkal jobb megoldás, mint a 
délutáni kör, s így felszabadult a délutáni időszak, ahová 
újabb érdekes programok kerülhettek be.
A kis csoportban nincsenek körök, mivel ott a legfon-
tosabb, hogy a gyerekek beszokjanak és elsajátítsanak 
alapvető készségeket. Viszont mindkét nagycsoportban 
angoltanulás folyik, választható volt még a néptánc, 
amire szintén sokan járnak és az iskolakötelesek szá-
mára pedig egy mesetorna kört indítottak, amely a RTM 
mozgásfejlesztés alapjain működik. Ez a kör segít fej-
leszteni a gyerekeket, különösen azoknak, akik mozgás-
fejlődésben elmaradottak, mivel a mozgás hozzájárul az 
íráskészség elsajátításához is, mint például a ceruzatar-
tás. Ezt a nevelési folyamatban azért tartják fontosnak, 
mert amikor a gyerekek iskolába kerülnek, zökkenőmen-
tesebben tanulnak meg írni. Ezen kívül az iskolai átme-
netet is próbálják minél zökkenőmentesebbé tenni, és az 
érdeklődők számára lehetőséget biztosítanak arra, hogy 
csatlakozzanak a körhöz, amit szinte minden iskolakez-
dés előtt álló gyermek igénybe vesz.
Október elején megrendezték a „Tök jó napot”, ahol a 
gyerekek hot-dogot ehettek, és megkóstolhatták az 
ovis konyhán készült finomságokat, a szülőkkel együtt. 
A programot a Glamour zenekar egyórás 
koncertje tette még színesebbé, miköz-
ben a szülők és a gyerekek együtt farag-
hatták a tököket. A kidíszített tökök végül 
a csoportok bejárata elé kerültek, s gyere-
kek büszkén érkeztek reggelente, csodál-
va a munkáinkat. 
Mindenszentek előtt megszervezték a 
Halloween-partit, ahol a gyerekek tököcs-
kéknek, kis szellemecskéknek, boszorká-
nyoknak öltöztek be. A program hasonló 
volt a farsangi hagyományokhoz, táncos 
feladatokkal zajlott. 

Október végén az óvoda nagycsoportosai felléptek a kul-
túrházban a nyugdíjas napi műsorban. Az egész műsor 
videóra lett rögzítve, így a szülők megnézhették. A gye-
rekek ajándékként képeslapot készítettek a nyugdíjasok-
nak, amihez egy tea is tartozott. Ezen kívül az ovi újság 
egy példányát is megkapták a nyugdíjasok ajándékba. 
A november vége, december eleje mindig nagyon izgalmas, 
sok készülődéssel telik, hiszen idén már második alkalom-
mal vettek részt az adventi vásáron, aminek célja, hogy a 
különböző ajándéktárgyak készítésével, közösen össze-
fogva pénzt gyűjtsenek, amit később az óvoda szükségle-
teire fordítanak.  Tavaly az óvónők kézműves termékeket, 
koszorúkat készítettek a szülők pedig saját készítésű ter-
mékeket, pogácsát, édes süteményeket árultak. 
A Mikulás, december 5-én érkezett az óvodába, és a gye-
rekek versekkel, énekekkel fogadták őt. A Mikulás termé-
szetesen ajándékot is hozott a gyerekeknek, csomagot 
és kifestőt kaptak, amit nagy örömmel fogadtak a kicsik. 
Előfordul, hogy félelmetesnek gondolják a Mikulást, akik 
először találkoznak vele ilyen formában, ám az óvónők 
erre is figyelnek és igyekeznek a gyerekeket minden év-
ben pozitívan felkészíteni a találkozásra. A Mikulás érke-
zése a karácsonyi időszak kezdetén különleges érzelmi 
jelentőséggel bír a gyerekek számára.
Ám ez az időszak nemcsak a gyerekek számára külön-
leges. Mint az igazgatónő elmondta a téli ünnepkör te-
matikájához tartozó díszek kihelyezésével, az osztályok 
feldíszítésével beköszönt a varázslatos hangulat az in-
tézménybe. A mézeskalács sütés illata betölti a konyhát 
és az óvoda minden helyiségét, s ez nemcsak a gyerek-
nek, hanem az óvoda egész kollektívájának a öröm érzé-
sét adja. A jókedv, a várakozás, a karácsony hangulata 
lengi be a légkört. Mindenki a szeretet ünnepére készül. 
„Az iskolai év legszebb időszaka ez.” - zárta beszámoló-
ját Goliaš Erika, az óvoda igazgatója.

OKTATÁS
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Lendületben a Csallóközcsütörtöki Alapiskola

A helyi alapiskola tantestülete  a 2024/2025-ös tanév 
kezdetén eltökélte, hogy a következő tanévekben to-
vábbra is kiemelt figyelmet fordít az iskolai programok 
sokszínűségére. Az intézmény fontosnak tartja a nyi-
tottságot, és arra törekszik, hogy vonzó lehetőségeket 
kínáljon a helyi közösség, az érdeklődő szülők és az óvo-
dáskorú gyermekek számára. 

A tanév tervezése

Az új tanév tervezése az új szakköri foglalkozások meg-
hirdetésével indult el. Ezek voltak az asztalitenisz kör, 
a LEGO Education szakkör, színjátszókör, fotószakkör. 
Nem volt meglepetés számunkra, hogy az első kettő bi-
zonyult a gyerekek körében a legnépszerűbbnek és leg-
látogatottabbnak.

Ugyanakkor nemcsak a szakköri tevékenység, hanem 
az iskolán kívüli szombati programok is népszerűnek bi-
zonyultak. A magyar tanítasi nyelvű alapiskolát látogató 
gyermek továbbra is  Rákóczi Szövetség jóvoltából kis-
busszal utazhatnak be az iskolába.

Őszi programok

Örülünk annak, hogy az idei őszi programjaink sike-
resek voltak az érdeklődők körében. Október 26-án 
szombaton kezdtük meg Csalogató címszó alatt a 
programsorozatunkat, melynek része volt az interaktív 
mesefeldolgozás, kézműves foglalkozás, játékos sü-
tés-főzés, eszem-iszom és dínom-dánom. A következő 
programunk a Kis vegyészek műhelye címet viselte 
november 16-án. Készülünk a következő foglalkozá-
sunkra, a december 14-i varázslatos ünnepvárásra. 
S még előttünk áll három meghirdetett program a kö-
vetkező évben. Az Így tedd rá!, Számország felfedezői 
és Hopp, nyuszi! Hopp! címmel. Célunk, hogy állandó 
kapcsolatban legyünk a nagycsoportos óvodásokkal 
és szüleikkel! Ezért a szombati programjainkat elsősor-
ban számukra hirdetjük meg. 

2024. november 15-én átadásra és megszentelésre 
került az iskola multifunkciós sportpályája  és a hoz-
zá tartozó fitness-gépek. A pályázat a Sprotalap támo-
gatásával valósult meg, melyhez az önkormányzat is 
jelentős önrészt is biztosított. Tanulóink a dunaszer-
dahelyi Mol Akadémia csapatával mérkőztek meg az 
avató ünnepség keretén belül. A délelőtt folyamán ki-
ültetésre került az EKOPOLIS pályázatán nyert 34 fa 
is, melyek az iskola udvarát fogják díszíteni. További 
eseményeinket, híradásainkat, képes beszámolóinkat 
a Csallóközcsütörtöki Alapiskola facebook-oldalán kö-
vethetik nyomon. Végül minden kedves olvasónak az 
iskola közössége nevében áldott karácsonyi ünnepeket 
és boldog új esztendőt kívánok!

Hajtman Béla, igazgató     

Továbbra is várjuk 
az érdeklődőket 
iskolánkba!

OKTATÁS



CSALLÓKÖZCSÜTÖRTÖKI HÍRNÖK 15

Nagy Róbert elnök összefoglalta az elmúlt időszak ese-
ményeit és eredményeit, valamint a csapat jelenlegi hely-
zetét és jövőbeli terveit. Az elmúlt szezon kifejezetten jól 
indult a csapat számára, annak ellenére, hogy néhány 
játékosnál gyengébb teljesítményt tapasztaltak. A szük-
séges változtatásokat sikerült végrehajtani, ami pozitívan 
hatott az eredményekre. Az 5. helyen zártak 11 csapat-
ból, mindössze három ponttal lemaradva a 2. helytől, ami 
szoros mezőnyt jelez. A játékoskeret erősödött, noha az 
idény végére két kulcsjátékos sérülése hátráltatta a csa-
patot. A szezont egy hullámvölgy ellenére sikeresen zár-
ták, az utolsó hét mérkőzésen veretlenek maradtak.

A támadójáték eredményes volt, hiszen a második leg-
több gólt rúgták a mezőnyben. Ugyanakkor a védekezés 
terén van mit javítani, mivel a második legtöbb gólt kap-
ták. Téli átigazolások nem várhatóak, de a kapusposzt 
megerősítésén dolgoznak, esetleg egy korábbi kapust 
próbálnak visszacsábítani.

A csapat mérkőzéseinek látogatottsága stabilnak 
mondható, egy-egy mérkőzésen 200-250 néző fordul 
meg, ami a jelenlegi nehéz helyzetben különösen érté-
kes. A szurkolók lelkesedése idegenben is megmutat-
kozik, gyakran többen kísérik el a csapatot, mint ahány 
hazai néző van az ellenfél pályáján.

A civil programok is fontos szerepet játszanak a közös-
ségi életben. Ősszel gulyásfőző versenyt szerveztek, 
ami sikeres volt, és a szezon zárásaként disznótoros, ka-
rácsonyi vásár és Mikulás-bál is szerepel a programban. 
Ezek az események hozzájárulnak ahhoz, hogy fenntart-
sák a csapat működését és a közösség összetartozását.

Az utánpótlás-nevelés terén komoly kihívásokkal szem-
besülnek, különösen az U9 és U11-es csapatokkal kap-
csolatban. Bár a legfiatalabbakkal újrakezdték a munkát, 
a gyerekek számának és érdeklődésének csökkenése ne-
hezíti a helyzetet. Az edzők igyekeznek a fiatalok számá-
ra vonzóvá tenni a focit, de a versenyekre való felkészülés 

és a szigorú szabályok betartása sok energiát 
igényel. Az idősebb korosztályok összevoná-
sával próbálnak megoldást találni, például a 
Vörösmajorral való együttműködéssel.

A tavaszi szezonra vonatkozóan a cél a kö-
zépmezőnyben maradás, az 5-6. hely meg-
tartása. Bár közel vannak a dobogóhoz, az 
elnök szerint a legfontosabb, hogy szóra-
koztató és tisztességes játékot nyújtsanak a 
szurkolóknak. Az ifjúsági csapatok fejlesz-
tésére továbbra is nagy hangsúlyt fektetnek, 
és remélik, hogy a következő években sike-
rül stabilizálni a rendszert.

Az FC Csallóközcsütörtök 
szórakoztató és tisztességes játékot 
nyújt a szurkolóknak

SPORT
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Az adventi időszakot éljük, amely felkészülés az Úr ka-
rácsonyi eljövetelére és az Úr dicsőségben való eljövete-
lére az idők végén, de mivel nem tudjuk, hogy ez mikor 
fog bekövetkezni, ezért felkészülésben és várakozásban 
vagyunk. Ezt a karácsony előtti időszakot éppen a vára-
kozás jellemzi. A minket körülvevő események különböző 
érzéseket válthatnak ki belőlünk. Tombol körülöttünk egy 
háború, amely nem akar semmi áron véget érni. Vannak 
problémák a társadalomban, vannak válságok a csalá-
dokban, és így tovább. Ha tisztán emberi szempontból 
nézzük, mint akiknek nincs reményük, nyugtalanság, 
pesszimizmus, sőt reménytelenség tölthet el bennünket.

Az Úr azonban minden nap új és új lehetőségeket kínál ne-
künk, hogy megváltoztassuk az életünket, hogy megváltoz-
tassuk a gondolkodásunkat, és hogy újra gondoljuk, mi a 
legfontosabb számunkra. Ilyen fény ezekben a helyzetek-
ben a 2025-ös jubileumi szentév, amely most kezdődik. 

Mit jelent ez számunkra? A szentévek újkori ünneplése 1300 
óta létezik, amelyet VIII. Bonifác pápa vezetett be. A jubileu-
mi éveket már az Ószövetség is említi, és 50 évente voltak, 
hogy 49 év felhalmozott adósságait és problémáit megbo-
csátsák, és az embernek kilátása legyen egy új kezdetre. 
: „szabadságot minden lakosnak, engedjétek el a rabszol-
gákat, adjátok vissza a tulajdont, adjátok vissza az elvett 
földet, bocsássátok meg az adósságokat, ne zsaroljátok 
felebarátotokat, ne rágalmazzátok, ne nyomjátok el és ne 
raboljátok ki felebarátotokat, a munkás bére ne maradjon 

a kezetekben 
másnap regge-
lig...”.  Maga az 
Úr Jézus azáltal, 
hogy Názáret 
városába jött, a 
kegyelem évét 
hirdette: „...hogy 
hirdessem az 
evangéliumot a 
szegényeknek, 
hogy hirdessem 

a foglyoknak, hogy 
megszabadulnak, 
a vakoknak, hogy 
lássanak; hogy sza-
baddá tegyem az 
elnyomottakat, és 
hogy hirdessem az 
Úr kegyelmének 
évét...”. Az Úr Jézus 
mindent megtesz 
az emberért, hogy 
bebizonyítsa neki, hogy végtelenül szereti őt, és ezzel pél-
dát mutat nekünk, hogy utánozzuk. Hogyan élhetjük meg 
a most kezdődő szent évet? Nem kell hőstetteket végre-
hajtanunk, elég, ha mindenki önmagából indul ki, ha elkezd 
dolgozni az üdvösségéért, fontos lesz, hogy elmélyítsük 
lelki életünket, kapcsolatunkat az Úrral, és minden más 
ebből következik. Ez azt is meg fogja változtatni, aho-
gyan a felebarátainkra tekintünk, magát Krisztust fogjuk 
meglátni bennük, és meggyógyulnak a kapcsolataink, 
nemcsak a családunkban, a közösségünkben, hanem 
ez hatással lesz - és nem túlzok, amikor ezt mondom - a 
békére és a világ békéjére is. Mert ha nem zárkózunk el, 
és mindenki tesz valami jót, egy apró lépést az életének 
megváltoztatására, az a társadalom minden területé-
re visszahat. A lelki téren még sok minden áll előttünk. 
Többen közülünk Rómába utaznak majd, hiszen a Szent 
Kapuk nyitva lesznek, és miután áthaladtunk rajtuk és tel-
jesítettük a többi feltételt, lehetőségünk van a teljes bűnbo-
csánat elnyerésére. (teljes búcsú)

Egyházközségünkben a 2024.július 25-i falunapon nyitot-
tuk meg a „mi” jubileumi évünket, amely Náray György, az 
egyháztörténelem jelentős személyisége plébánosként 
való egyházközségünkbe érkezésének 350. évfordulója.
Ennek az évnek a keretében szeretnénk megemlékezni 
egyházközségünkben és Magyarországon is az egyhá-
zért végzett szolgálatáról. Az idei Nagyszombati novéna 
során ellátogattunk Nagyszombatba, és a Szent Miklós 
bazilikában a szentmise után, melyet lelkéért felajánlva 
és hálából plébániánkon végzett munkájáért, koszorút 
helyeztünk el sírja felett a Keresztelő Szent János oltár-
nál. Az idei év folyamán egy mellszobrot és egy emlék-
táblát is szeretnénk készíttetni a plébániánkon töltött 
idejének emlékére. 

A 2025-ös jubileumi évben négy alkalommal fogunk 
Rómába zarándokolni. A februári, márciusi és júniu-

Nagy szeretettel 
üdvözöllek 
Benneteket!
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si időpontok a nagy érdeklődésre való tekintettel már 
foglaltak. Októberben (2025. október 4-7.) még vannak 
szabad helyek, amelyeket a pontos menetrenddel, vala-
mint a jelentkezési lehetőséggel együtt fogok meghir-
detni. Elárulok még egy titkot, amit ebben a jubileumi 
évben szeretnénk csinálni. Mivel a templom román kori 
tornyában van egy nagyon értékes, de az évek során 
tönkrement gótikus harangunk 1484-ből, szeretnénk 
megmenteni a jövő nemzedékek számára, és a 2025-
ös jubileumi év örökségeként új harangokat helyeznénk 
el helyette a következő évszázadokban itt élő emberek 
számára. A harangokra a Hírnök következő számában 
térnék vissza részletesebben.

Egyházközségünk minden lakosának kegyelmes és békés 
karácsonyi ünnepeket kívánok! Azt a belső örömöt és bé-
két, amelyet csak Jézus adhat, és Isten áldásainak bősé-
gét a 2025-ös jubileumi évre.

Robert Masicza, plébános
Fotó: Dr. Franó Szilvia

VISSZATEKINTŐ – POHĽAD SPÄŤ 

Szentmisék rendje a karácsonyi ünnepekre és 
az új évre
• Betegek idősek gyóntatása otthonaikban: 2024. 

december 17.
• „Nagy gyóntatás”: 2024. december 20. 16.30 – 

18.00 óra között
• Betlehemek megáldása: 2024. december 24. 

15.00 óra
• Éjféli szentmise: 2024. december 24. 22.00 óra
• Ünnepi karácsonyi szentmise: 2024. december 

25. 11.00 óra
• Szent család ünnepe: 2024. december 29. 9.30 óra
• Évvégi hálaadó szentmise: 2024. december 31. 

15.00 óra
• Újévi ünnepi szentmise: 2025. január 1. 11.00 

óra (agapéval)
• Urunk megjelenése – Három királyok: 2025. ja-

nuár 6. 9.30 óra
• Újévi hangverseny (koncert): 2025. január 12. 

15.00 óra

Falunap - Deň obce
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Nyugdíjasnap - Deň dôchodcov 

Adventi koszorú- Adventný veniec
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Adventi kavalkád – Adventná kavalkáda
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Fogadóórák a községházán 
az ünnepek alatt

Úradné hodiny obecného 
úradu počas sviatkov

2024. 12. 20.  (péntek - piatok) 
7:30 - 12:00

2024. 12. 23., 27., 30., 31. 
Zárva - Zatvorené

2025. 01. 02., 03.  
Zárva - Zatvorené

A gyűjtőudvar nyitvatartása 
az ünnepek alatt

Otváracia doba zberného 
dvora počas sviatkov 

2024. 12. 21.  (szombat - sobota) 
9:00 - 12:00

2024. 12. 28.  (szombat - sobota) 
Zárva - Zatvorené

2025. 01. 04.  (szombat - sobota) 
Zárva - Zatvorené

20 KRÓNIKA

HÍRNÖK – a csallóközcsütörtökiek lapja
Időszakos, ingyenes kiadvány
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Pripomienky a návrhy článkov na zverejnenie v občasníku 
Spravodaj môžete odovzdať  na sekretariáte Obecného úradu v 

stránkových dňoch.

Újszülötteink – Novorodenci
Šipoš Loriána
Lengyel Gábor
Mikécz Mia
Olšiak Šimon
Németh Diana
Rigóová Amira
Novák Emily
Krajčirik Dominik
Porupčanová Vanesa
Sipos Ricardo
Vačeková Tamia
Burkovič Mateo Michal

A mi kis lexikonunk
Naša malá kronika

Fájdalommal búcsúztattuk - 
Odišli od nás
Posvancz Zoltán (54)
Varga Csaba (55)
Valacsay Mária (89)
Varga Pavol (62)
Kuki Vojtech (80)
Gál Ján (71)
Heršelová Darina (65)
Schmiedt Márton (56)
Sipos Barbara (24)
Stermenský Imre (89)
Škerková Terézia (68)
Balla Erzsébet (94)
Mogrovič Ladislav (53)
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Láskyplné vianočné sviatky a 
úspešný nový rok Vám želá

Péter Őry starosta obce
a obecné zastupiteľstvo!

DECEMBER -  2024    |    XX .  R O Č N Í K    |    2 .  Č Í S LO

w w w . s t v r t o k n a o s t r o v e . s k

Vianoce krásne a čisté ako sneh,
 na stole nech všetkým ľuďom 

rozvoniava oblátka a med.
 Nech každé srdiečko sťa oheň zahorí,

 všetkých ľudí nech láska 
a dobro naplní.

 Nielen na Vianoce a na Nový rok,
 ale počas všetkých dní želáme Vám 

úspešný a šťastný nový rok.

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
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HODNOTENIE STAROSTU

Očakávam kritický rok

Blíži sa koniec roka. Je to jedno z najrušnejších období v 
živote miestnej samosprávy, pretože rok sa blíži ku koncu 
a my musíme zhodnotiť, čo sa urobilo a čo nie. Zároveň je 
potrebné naplánovať si ciele na ďalší rok a určiť si priority.

Z uvedených dôvodov by sme chcel sumarizovať najdôle-
žitejšie kroky samosprávy, teda to, čo sme uskutočnili v 
obci. Počas roka sme mali niekoľko významných investí-
cií, boli to plánované aktivity a sme radi, že sa nám ich 
podarilo dokončiť respektíve ich práve dokončujeme.

Rekonštrukcia márnice (domu smútku) bola úspešne 
dokončená. V roku 2023 bola vymenená strecha. Tento 
rok sme pôvodne plánovali vymeniť len okná a dvere, ale 
nakoniec sme sa stretli s niekoľkými pozitívnymi podpo-
rami, ktoré sa spolu s dobrou vôľou stali veľkou pomo-
cou, a podarilo sa dielo dokončiť. V konečnom dôsledku 
to znamená, že sme vymenili  rozvody elektriny, nainšta-

lovali sme sadrokartónový strop, nové svetlá a vypínače, 
nový zvukový systém, kamerový systém a zadnú miest-
nosť sme nanovo vydláždili, všade bola podlaha dorov-
naná nivelizačnou hmotou. Nové vstupné dvere do domu 
smútku sa dajú úplne otvoriť, takže už môžeme prepojiť 
vnútorné a vonkajšie priestory. Taktiež sme spevnili zá-
klady a odviedli dažďovú vodu, vyrovnali sa steny, budov 
dostala novú vonkajšiu omietkovú farbu, sokle sa ozdob-
nými tehlami. Klinker sa použila aj okolo okien, taktiež 
sa namontovali nové travertínové parapety. Celý interiér 
bol obložený travertínom, ktorý sme priamo získali od ťa-
žobnej spoločnosti v obci Süttő pri Ostrihome.  Investíciu 
podporil Úrad vlády SR sumou 5 000 eur, dvere finančne 
pokryl nemenovaný podnikateľ a ostatné náklady vo výš-
ke 47 000 eur uhradila obec z vlastných zdrojov.

V areáli školy bolo vybudované viacúčelové ihrisko s 
umelou trávou. Projekt, ktorý sme podali do Fondu 
športu bol úspešný a prinieslo žiakom nové možnos-
ti športových aktivít na  ihrisku s rozmermi 40x20 m. 
Multifunkčné ihrisko bude možné využívať aj miestnym  
športový klubom. Plánuje sa tiež sprístupnenie ihriska 
na prenájom širšej verejnosti, a to pod podmienkou pri-
jatia nájomného a prevádzkového poriadku obecnou sa-
mosprávou, a taktiež bude treba zabezpečiť aj personál 
k takémuto otvoreniu. K ihrisku a v areáli školy sme dali 
vybudovať aj kamerový systém, ktorý nebol súčasťou 
pôvodného projektu, ale bezpečnosť a monitorovanie 
priestoru je neoddeliteľnou súčasťou. Celková investícia 
multifunkčného ihriska predstavuje takmer 140 000 eur, 
z čoho 45 000 eur je príspevok obce, 95 tisíc je podpora 
zo spomínaného Fondu športu.

Búranie objektov bývalého MH. V areáli oproti kostolu 
sme začali búraním budov bývalého miestneho hospo-
dárstva, ktoré boli v životu nebezpečnom stave. Práce 
v čase písania tohto zhrnutia sú v poslednej fáze, o „pár 
hodín“ sa aj dokončia. Táto činnosť nebola plánovaná 
na tento rok, ale podarilo sa nám získať veľmi výhodnú 
cenu vo verejnom obstarávaní, preto sa obec rozhodla 
pristúpiť k jej vykonaniu. Bolo úplne jednoznačné, že 
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ide o neudržateľný stav. Vnímali sme neoprávnený po-
hyb osôb v uzavretom priestore, a mali sme aj obavy o 
ich bezpečnosť. Zákaz vstupu na  tabuliach akosi nepo-
mohol. Na dvore sa hromadilo aj čoraz viac nelegálne 
prineseného odpadu. Jednoducho bolo načase urobiť 
poriadok. Očakávame ešte faktúru za  vykonané prá-
ce, za odvozu a likvidáciu odpadu, ktorá bude na úrovni 
cca 70 tisíc eur. Viacerí ľudia sa pýtali, čo sa plánuje v 
tejto lokalite. Zatiaľ je len upratané, na rozdiel od šíria-
cich sa fám a klebiet na mieste sa neplánuje výstavba 
nájomných bytov ani iných obytných objektov.

Obytná zóna sever. Jednou z najväčších investícií toh-
to roka je rozvojová aktivita v  obytnej zóny Sever. Aj 
tu budú práce ukončené. Nové ulice boli vyasfaltované 
pred niekoľkými dňami. Infraštruktúra je už kompletne 
vybudovaná a začína sa proces kolaudácie. Na margo, 
opäť sme sa presvedčili, že získanie povolení trvá dlhé 
roky. Samotná výstavba rok, „papierovačka“ roky. Pri 
stavebných pozemkoch v tejto lokalite samospráva pri-
jala bodovací systém pri poskytnutí  k predaju. Rád by 
som uviedol aj to, že pri možnosti získania pozemku je v 
zmysle platnej legislatívy základnou podmienkou byť ob-
čanom obce. Na túto skutočnosť sa upozornilo už pri vy-
konaní auditu účtovníctva a hospodárenia za minulý rok. 
Z hľadiska financií nás ešte čaká vyplatenie  600 tisíc 
eur pri tejto investícii. Finančné prostriedky samozrejme 
máme k dispozícii. Čo ostáva na rok 2025 je dobudova-
nie vyvolanej investície (požiadavka dopravnej polície), a 
to dobudovanie asfaltovej cesty na Želiarskej ulici. 

Obec v tomto roku riešila  výstavbu ešte jedného úseku 
miestnej komunikácie, a to ulice Náray Györgya. Úsek pred 
futbalovým ihriskom sa dobudoval, ako prepojenie Slepej 
aj novej lokality. Samozrejme ide o pozemky vo výlučnom 
vlastníctve obce. Vyžiadalo si to finančné prostriedky vo 
výške 25 000 eur.

V tomto roku obec odkúpila späť budovu kolkárne pri kul-
túrnom dome. Cieľom bude „vyčistiť“ okolie kultúrneho 
domu, otvoriť priestor a vytvoriť parkovacie miesta.

K plánom na rok 2025. Na chceli by sme sa uchádzať o 
peniaze na ďalšie pripravené projekty. Patrí sem školská 
kuchyňa, vybudovanie cyklistického chodníka namiesto 
poľnej cesty smerom na Alžbetín a prípadne aj námestie 
pred kostolom. Na Environmentálny fond sme podali žia-
dosť na rekonštrukciu telocvične, ale na rozhodnutie o na-
šej žiadosti čakáme už takmer dva roky. Isté je, že tak ako 
v minulých desaťročiach, aj teraz využijeme každú príleži-
tosť na zveľadenie a skrášlenie obce, teda ak bude mož-
nosť budem uchádzať o finančné prostriedky, no úspech 
pri získaní záleží od rozhodnutia iných.

Treba skonštatovať, aj to, že rok 2025 bude pre aj obce fi-
nančne kritický. Štát pri konsolidácii financovania verejnej 
správy zasiahne aj do systému fungovania samosprávy. 
Celkový príjem od štátu značne poklesne, z exitujúceho 
systému sa financovanie materskej školy odčlení. Celkom 
presné čísla na hospodárenie v roku 2025 nie sú presne 
známe. Čo je isté je zvýšenie výdavkov, veď trojpercent-
né zvýšenie DPH len zvýši výdavky obcí. Zvýšené DPH 
znamená napríklad drahší odvoz smetí, zvýšia sa platby 
elektrinu, za plyn, všetky platby obce budú drahší. Niet 
rozdielu medzi rastúcimi výdavkami rodín a obcí. Štát za-
vádza povinnosť mechanicko-biologického zhodnocova-
nia odpadu, čo znamená, že o 25 percent sa zvýšia aj po-
platky za uskladnenie odpadu. Príjmy sú neisté a výdavky 
neustále rastú. V praxi to znamená, že rastúce výdavky 
musíme zahrnúť do sumy stanovenej obcou, t. j. musíme 
zvýšiť napr. poplatok za odpad alebo miestne dane. Podľa 
všetkého nás čaká kritický rok.

Peter Őry, starosta
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Miestna organizácia Červeného kríža sa aj tento rok ak-
tívne zapojila do života komunity. Judita Podobek pred-
sedníčka organizácie uviedla, že po úspešnej letnej ak-
cii zorganizovali 9. novembra Spomienkové popoludnie 
darcov krvi. Na podujatie boli pozvaní bývalí darcovia 
krvi, ktorí už kvôli veku alebo zdravotnému stavu nemô-
žu byť aktívni, ako aj bývalí členovia vedenia organizácie.
Počas slávnosti bol ocenený držiteľ bronzovej medaily, 
Zoltán Kolláth, ktorý prevzal dar organizácie a bronzo-
vú medailu. Ocenenie mu odovzdal zástupca obce An-
drás Kállay v mene obca.
Miestny Červený kríž na podujatí vyzdvihol aj tohtoroč-
ných prvých darcov krvi, konkrétne Ruženu Hamarovú a 
Róberta Maráka.
Pred sviatkami plánuje organizácia navštíviť starších a 
chorých občanov, podobne ako v predchádzajúcich ro-
koch. Tradične navštívia približne 15 starších a chorých 
osôb, aby im prejavili svoju starostlivosť. 
Medzi plány organizácie na budúci rok patrí mobilný od-
ber krvi, ktorý sa uskutoční 17. januára 2025 v miestnom 
kultúrnom dome od 8:00 do 11:00.

Podujatia a plány miestneho 
Červeného kríža

VEREJNÝ ŽIVOT

Erika Goliašová, riaditeľka materskej školy vo Štvrtku na 
Ostrove opisuje úspešný školský rok, v ktorom sa rozvíjali 
nielen deti, ale sa nesutále rozvíja aj materská škola. Ko-
lektíva materskej školy získala nezabudnuteľné zážitky, 
ktoré ich motivujú vo svojej profesií. 

Deň otvorených dverí
Na deň otvorených dverí, ktorý sa konal už druhý rok, zaví-
tali rodiny škôlkarov z materskej školy a aj budúcich škôl-
karov. Cieľom podujatia bolo, aby sa zúčastnení zozná-

mili navzájom 
a s prostredím 
materskej ško-
ly. Mladšie deti 
mali možnosť 
sa zúčastniť 
na predstavení 
bábkového divadla Kabóca. Predstavenie sa koná pod 
záštitou programu Cseperedő. Na podujatí nemohlo 
chýbať ani maľovanie na tvár, skákací hrad, rozprávkové 
postavy Skye a Chase. Aby nikto neostal hľadný a smäd-
ný, kolektíva materskej školy zabezpečila guláš, hot-dog, 
maffíny a limonádu. Výňatok z občerstvenia venovali rodi-
ne chlapčekovi s neuroblastómom.

Letné programy
Koncoročný spoločný výlet naplánovali začiatkom júna 
do zoologickej záhrady v meste Veszprém. Na výlet išli 
dvoma autobusmi v sprievode rodičov. Síce cesta trvala 

Udalosti v 
materskej škole 
vo Štvrtku na 
Ostrove
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dlho, ale opla-
tilo sa čakať, 
nakoľko zo-
ologická zá-
hrada bola 
nádherná a 
veľká. Až na-
toľko veľká, 

že za ten krátky čas nestihli si pozrieť úplne všetko. Rodi-
čom sa ZOO veľmi páčila a všetci sa zhodli na tom, že sa 
niekedy ešte vrátia so svojimi rodinami.
Indiánsky deň detí oslavovali prvý týždeň v júny po pia-
ty krát. Deti prichádzali do materskej školy v indiánskych 
kostýmoch. Každá skupina dostala mapu na základe kto-
rej absolvovali rôzne súťaživé hry v interiéry ako aj v exte-
riéry materskej školy. Po súťažiach nasledovalo hľadanie 
pokladu, čo sa považuje za najzaujímavejšiu časť dňa. V 
podobe pokladu našli sladkosti, ktoré si odložili do skri-
niek a následne poobede si zobrali domov. Indiánsky deň 
detí je každý rok oblúbeným programom pre deti, ktoré 
aj v nasledujúcich dňoch sa pýtajú kedy budú mať zase 
indiánsky deň detí.
Rozlúčku s predškolákmi mali koncom júna, na ktorom 
sa rozlúčilo 10 detí. Dvor materskej školy vyzdobili v 
spolupráci s rodičmi. Predškoláci vystúpili s krátkym 
programom na dvore materskej školy a po vystúpení 
nasledovali odovzdanie darčekov, fotenie, ochotnanie 
torty a občerstvenia, hudba a tanec. Riaditeľka mater-
skej školy zdôrazňuje, že každá rozlúčka je nezabudnu-
teľná a zanechá stopu v pamäti. Počas svojej profesie sa 
stretla s bývalými škôlkarmi, ktorí už chodia na základnú 
a na strednú školu a ktorých mená si ešte stále pamätá. 
Každý rok k nim zavíta aj niekoľko prvákov, aby referovali 
svoje zážitky zo základnej školy a zaspomínali si na ob-
dobie trávené v materskej škole.
Koncom júna vydali piatu ročenku, ktorá je z roka na rok 
oblúbenejšia medzi rodičmi a deťmi. Obsahuje viac strán 
so zaujímavými témami pre rodičov a s pracovnými lista-
mi, rozprávkami pre deti. Na letnú škôlku sa prihlásilo veľa 
detí, podľa záujmu rodičov.

Nový školský rok
V novom školskom roku, ktorý sa začal plynulo, otvorili 
jednu malú a dve veľké skupiny. V malej skupine ostali 
deti, ktoré nastúpili do materskej školy neskôr a v septem-
bri sa ku nim pripojili nové deti.
V tomto školskom roku sa im podarilo vybaviť školský 
mliečny program od mliekárne Rajo, kedy sedem až osem-

krát do roka si rodičia odnesú domov balenia mlieka.
Lego edukácia aj naďalej prebieha v materskej škole. Roz-
diel je v tom, že od septembra ho realizujú vo výchove a 
vzdelávaní a už neprebieha ako krúžok v popoludňajších 
hodinách. Tým pádom sa uvoľnil čas aj na iný krúžok. 
Na základe ich doterajších skúseností sa Lego program 
osvedčil v praxi. Krúžky v malej skupine sa neuskutočňu-
jú, nakoľko najmenšie deti sa potrebujú adaptovať na nové 
prostredie. Vo veľkých skupinách sa dalo prihlásiť na an-
glický krúžok, ľudové tance a predškoláci na rozprávkové 
cvičenie – RTM cvičenie. Spomínané cvičenie pomáha v 
rozvíjaní hrubej motoriky a tým pádom sa rozvíja aj jemná 
motorika – držanie ceruzky a písanie v neskoršom veku.
Začiatkom októbra zorganizovali Tekvicový festiva, kde si 
rodičia s deťmi vyrezávali a vyzdobili tekvice, ktoré vysta-
vili pred vchodom do tried. Počas festivalu k nim zavítala 
hudobná skupina Glamour, ktorá zabávala deti hudobným 
programom. Zúčatnený sa mohli občerstviť teplým čajom 
a hot-dogom. Nechýbali ani nátierky natreté na chlebík, 
ktoré pripravovali kuchárky. V októbri mali aj Halloween 
párty, ktorá je podobná zábave na Fašiangy.  Deti sa ob-
liekli do kostýmov bosoriek, tekvičiek a čarodejníkov. Do-
obedie trávili tanečnými hrami a na konci si ochutnali bá-
bovku. Október – mesiac úcty k starším – v tomto duchu 
sa niesol celý tento mesiac v materskej škole. Koncom 
októbra vystúpili dve veľké skupiny na Deň dôchodcov 
v miestnom kultúrnom dome. Detičky pripravili dôchod-
com pohľadnice a ročenku materskej školy na prečítanie 
si počas zimných večerov. 
Počas adventného obdobia sa aj materská škola v spolu-
práci so ZRPŠ pripravuje na adventné trhy v dedine, kde 
spolu s rodičmi predávajú rôzne vlastnoručne vyrobené 
výrobky, darčekové predmety, vence, občerstvenie. Cie-
ľom je získať finančné prostriedky pre materskú školu 
a tým skvalitniť výchovno-vzdelávaciu činnosť. Mikuláš 
k nim zavítal 5. decemra a deti ho čakali s riekankami a 
pesničkami. Na oplátku im daroval balíčky a omalovánky 
čomu sa deti veľmi potešili. Niekedy sa stáva, že sa ho 
deti boja, ale šikovné učiteľky ich už dopredu pripravia a 
rozprávajú s deťmi o príchode Mikuláša, aby túto návšte-
vu zvládli bez plaču. 
Vianočné obdobie je významné a okúzlujúce nielen pre 
deti, ale aj pre celý kolektív MŠ. Ako pani riaditeľka spomí-
nala, toto obdobie sa začína vyzdobením tried a pokraču-
je pečením medovníkov. Vôňa medovníkov zaplní každú 
miestnosť, ktorá im spríjemní obdobie čakania na sviatky. 
„Je to najkrajšie obdobie v školskom roku.” – na záver do-
dala riaditeľka MŠ, Erika Goliašová.
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Na našej škole 8. 
októbra vystúpilo 
sláčikové kvinteto s 
názvom Rigoroso, 
ktoré pripravilo pre 
deti skvelý záži-
tok z hudby. Tento 
koncert bol nielen 
hudobným vystúpe-
ním, ale aj vzdelá-
vacím programom, 
vďaka ktorému sa 
deti mohli dozve-

dieť o rôznych hudobných nástrojoch a ich histórii. 
Hudobníci začali tým, že každému dieťaťu predsta-
vili nástroje, ktoré tvoria sláčikové kvinteto. Tieto ná-
stroje zahrnujú husle, violu, violončelo a kontrabas. 
Každý člen kvinteta porozprával o svojom nástroji, 
ako sa hrá na danom nástroji, aké sú jeho vlastnosti 
a akú úlohu plní v rámci hudobného telesa. Deti sa do-
zvedeli aj o rôznych technikách hrania, ako aj o tom, 
ako sa nástroje vyrobia, aké materiály sa na to pou-
žívajú a aké zvuky každý nástroj dokáže vytvoriť. Po 
úvodnej prezentácii a vysvetlení nástrojov nasledova-
lo vystúpenie, pri ktorom hudobníci zahrali niekoľko 
skladieb. Tieto skladby boli rôzne, od klasických až po 
moderné, čo deti zaujalo a udržiavalo ich pozornosť. 
Hudba vytvorila príjemnú atmosféru, ktorá deti zauja-
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la a inšpirovala k ďalšiemu objavovaniu sveta hudby. 
Po koncerte mala každé dieťa možnosť si vyskúšať nie-
ktoré z hudobných nástrojov. Deti si mohli vyskúšať dr-
žanie smyčca, ako sa správne hraje na husliach či vio-
lončele, a niektorí sa dokonca pokúsili zahrať prvé tóny 
alebo jednoduché melódie. Tento praktický zážitok bol 
veľmi vzrušujúci a deti si ho užili, pretože sa mohli cítiť 
ako skutoční hudobníci. 
Celý zážitok bol veľmi obohacujúci a deti si nielen užili 
krásnu hudbu, ale aj sa naučili nové informácie o hudob-
ných nástrojoch a ich význame v hudobnej kultúre. 
Na našej škole sme 29. októbra oslávili Deň zdravej výži-
vy, ktorý mal za cieľ zvýšiť povedomie o dôležitosti zdra-
vého stravovania a jeho vplyve na naše zdravie. Tento 
deň bol plný aktivít, ktoré deti nielen zabavili, ale aj po-
učili o tom, ako sa správne stravovať a aké potraviny sú 
pre naše telo najzdravšie. Deň začal pútavým predstave-
ním, kde školský odborník na výživu alebo učiteľ vyroz-
prával deťom o význame rôznych druhov potravín – od 
ovocia a zeleniny až po bielkoviny a celozrnné výrobky. 
Deti sa dozvedeli, prečo je dôležité konzumovať rôznoro-
dú stravu a ako sa správne stravovať, aby si udržali ener-
giu, zdravie a silnú imunitu. Po tejto úvodnej prednáške 
nasledovala praktická časť, kde sa deti zapojili do tvorby 
vlastných zdravých jedál.  

Tamás Sipos, učiteľ slovenského jazyka

Hudba a zdravie:
zážitkový október na škole
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Prežívame adventné obdobie, ktoré  je prípravou na prí-
chod Pána na Vianoce ale a na príchod Pána v sláve na 
konci vekov, ale keďže to nevieme kedy nastane, preto 
sme v príprave a očakávaní. Toto obdobie pred Vianoca-
mi sa práve vyznačuje očakávaním. Udalosti, ktoré nás 
obklopujú v nás môžu vyvolať rôzne pocity. Okolo nás 
zúri vojna, ktorá nie a nie skončiť, v spoločnosti sú prob-
lémy, v rodinách niektorí prežívajú krízy a podobne. Ak 

sa na to pozeráme z 
čisto ľudského po-
hľadu, ako tí, čo ne-
majú nádej, môže 
nás naplniť nepo-
koj, pesimizmus do-
konca aj beznádej.

Avšak Pán nám 
dáva každý deň 
nové a nové príle-
žitosti ku zmene života, ku zmene zmýšľania a k pre-
hodnoteniu toho, čo je pre nás to najdôležitejšie. Takým 
svetlom v týchto situáciách je práve začínajúci Jubilej-
ný svätý rok 2025. Čo to pre nás znamená? Novodobé 

Pekne vás 
pozdravujem milí 
obyvatelia!
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Prezident klubu Róbert Nagy zhr-
nul udalosti a výsledky uplynulého 
obdobia, ako aj aktuálnu situáciu a 
budúce plány tímu. Pre tím sa uply-
nulá sezóna začala veľmi dobre, aj 
napriek tomu, že u niektorých hrá-
čov zaznamenali slabšie výkony. 
Potrebné zmeny sa podarilo vyko-
nať, čo pozitívne ovplyvnilo výsled-
ky. Sezónu zakončili na 5. mieste 
z 11 tímov, pričom od druhého miesta ich delili iba tri 
body, čo svedčí o vyrovnanosti súťaže. Hráčska zostava 
sa posilnila, hoci na konci sezóny tímu uškodili zrane-
nia dvoch kľúčových hráčov. Napriek určitým výkyvom 
sa im podarilo úspešne uzavrieť sezónu a v posledných 
siedmich zápasoch zostali neporazení.
Útočná hra bola efektívna, keďže strelili druhý najvyšší 
počet gólov v súťaži. Na druhej strane majú čo zlepšiť 
v obrane, keďže inkasovali druhý najvyšší počet gólov. 
Zimné prestupy sa neplánujú, no pracujú na posilnení 
brankárskej pozície a možno sa pokúsia priviesť späť 
bývalého brankára.
Návštevnosť zápasov tímu je stabilná, na každom zápase 
sa objaví približne 200–250 divákov, čo je v súčasnej ťaž-
kej situácii obzvlášť cenné. Nadšenie fanúšikov sa preja-

vuje aj na zápasoch vonku, kde často 
sprevádza tím viac fanúšikov, než 
má súper na svojej domácej tribúne.
Dôležitú úlohu v komunitnom živote 
zohrávajú aj občianske aktivity. Na 
jeseň zorganizovali súťaž vo varení 
gulášu, ktorá mala veľký úspech. Na 
záver sezóny sú v pláne podujatia 
ako zabíjačka, vianočný trh a Miku-
lášsky bál. Tieto akcie prispievajú k 

udržaniu chodu tímu a k posilneniu súdržnosti komunity.
V oblasti výchovy mládeže čelia vážnym výzvam, najmä 
pokiaľ ide o tímy U9 a U11. Hoci s najmladšími znovu 
začali pracovať, znížený záujem a počet detí sťažujú si-
tuáciu. Tréneri sa snažia zatraktívniť futbal pre mladých, 
no príprava na súťaže a dodržiavanie prísnych pravidiel 
si vyžadujú veľa energie. Riešením je zlúčenie starších 
vekových kategórií, napríklad prostredníctvom spoluprá-
ce s klubom z Hviezdoslave.
Cieľom pre jarnú sezónu je udržať sa v strede tabuľky, 
teda na 5.–6. mieste. Aj keď sú blízko k pódiu, podľa prezi-
denta je najdôležitejšie, aby fanúšikom ponúkali zábavnú 
a férovú hru. Naďalej kladú veľký dôraz na rozvoj mládež-
níckych tímov a dúfajú, že v nasledujúcich rokoch sa im 
podarí stabilizovať mládežnícky systém.

FC Štvrtok na Ostrove ponúka 
fanúšikom zábavu a férovú hru
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slávenie svätých rokov máme od roku 1300 ustanovené 
pápežom Bonifácom VIII. Jubilejné roky sú spomínané 
už v Starom zákone a bolo to každých 50 rokov, aby za 
49 rokov nahromadených dlhov a problémov bolo od-
pustené a človek aby mal perspektívu nového začiatku. 
: „slobodu pre všetkých obyvateľov, prepustiť otrokov, 
vrátiť majetok, vrátiť zabraté pozemky, odpustiť dlhy, 
nevydierať blížneho, neroznášať osočovania, neutláčať 
a neokrádať svojho blížneho, mzda robotníka nech ne-
ostáva v tvojich rukách do druhého rána...“  Sám Pán Je-
žiš svojim príchodom do svojho mesta Nazareta ohlásil 
milostivý rok: „...aby som hlásal evanjelium chudobným, 
oznámil zajatým, že budú prepustení, slepým, že budú 
vidieť; utláčaných prepustiť na slobodu a ohlásiť Pánov 
milostivý rok...“ Pán Ježiš robí všetko pre človeka, aby 
mu dokázal, že ho nekonečne miluje a tým nám dáva 
príklad, aby sme ho aj my napodobňovali. Ako prežiť 
onedlho začínajúci svätý rok? Nemusíme robiť heroické 
výkony, stačí, ak začneme každý od seba, ak začneme 
pracovať na svojej spáse, bude nám záležať na prehĺbení 
svojho duchovného života a vzťahu s Pánom a všetko 
ostatné sa od toho odvíja. Zmení sa aj náš pohľad na 
svojho blížneho, budeme v ňom vidieť samého Krista a 
uzdravia sa naše vzťahy nielen v rodinách, našej obci, ale 
bude to mať dopad a nepreženiem to ak poviem, aj na 
mier a pokoj vo svete. Lebo ak sa neuzavrieme a každý 
spraví niečo dobré, malý krok k zmene svojho života, tak 
sa to prejaví vo všetkých oblastiach života spoločnosti. 
Z duchovnej oblasti nás čaká veľa. Viacerí budeme puto-
vať do Ríma, keďže budú otvorené Sväté brány a po ich 
prejdení a splnení ostatných náležitostí máme možnosť 
získať úplné odpustky. 

V našej farnosti sme otvorili počas dňa obce 25.7.2024 
„náš“ jubilejný rok, ktorým si pripomíname 350. výro-
čie príchodu za farára do našej farnosti významnej 
osobnosti cirkevných dejín Györgya Nárayho. Vrámci 
tohto roka by sme si chceli pripomenúť jeho zásluhy 
pre cirkev v našej farnosti ako aj v Uhorsku. Počas to-

Sväté omše počas vianočných sviatkov
• Spovedanie chorých v ich domovoch: 17.12.2024
• Spovedanie k Vianociam: 20. decembra medzi 

16.30 – 18.00
• Požehnanie betlehemov: 24. decembra o 

15.00 hod.
• Omša vo svätej noci: 24.12. 2024 o 22:00 hod
• Oslavy Vianoc: 25.12. 2024 o 11.00 hod
• Sviatok Svätej rodiny: 29.12. 2024 o 9.30 hod
• Poďakovanie na konci roka: 31.12.2024 o 

15.00 hod 
• Nový rok: 1.1.2025 o 11.00 hod
• Zjavenia Pána (Traja králi): 6.1.2025 o 9.30 hod
• Novoročný koncert: 12.1.2024 o 15.00 hod

horočnej Trnavskej novény sme navštívili Trnavu, a po 
svätej omši v bazilike sv. Mikuláša, ktorú sme obetovali 
za jeho dušu a ako poďakovanie za jeho pôsobenie v 
našej farnosti sme uložili veniec nad jeho hrobom pri 
oltári sv. Jána Krstiteľa. Počas tohto roka by sme radi 
vyhotovili aj bustu a pamätnú tabuľu ako spomienku 
jeho pôsobenia v našej farnosti.

V riadnom jubilejnom roku 2025 budeme putovať do 
Ríma štyri krát. V mesiaci február, marec a jún sú už ter-
míny obsadené pre veľký záujem. Voľné miesta sú ešte 
v októbri (4.- 7.10.2025), čo budem ešte oznamovať aj s 
presným programom, ako aj s možnosťou prihlásenia. 

Prezradím ešte jedno tajomstvo na ktoré sa v tomto jubi-
lejnom roku chystáme. Keďže v románskej veži kostola 
máme veľmi vzácny avšak rokmi zničený gotický zvon z 
roku 1484, radi by sme ho zachránili pre budúce generá-
cie a na jeho miesto by sme umiestnili nové zvony, ktoré 
by boli ako odkaz Jubilejného roka 2025 pre budúce stá-
ročia pre ľudí, ktorí tu budú žiť. Podrobnejšie k zvonom 
by som sa vrátil v najbližšom čísle Spravodaja. 

Chcem všetkým obyvateľom našej farnosti popriať mi-
lostiplné pokojné vianočné sviatky, vnútornú radosť a 
pokoj, ktorú môže dať iba Ježiš a hojnosť Božieho po-
žehnania do nového Jubilejného roku 2025.

Robert Masicza, farár
Foto: Dr. Franó Szilvia


